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Stăm de vorbă într-una din încăperile redacţiei. Sînt aid cinci dintre actorii 
generatici tinere. 

Altcîndva, a sta de vorbă cu tinerii adori însemna să-i chestionezi dacă au 
ce mînca şi unde lucrează, şi să înregistrezi răspunsuri amare. Acum, discuţia se 
poartă pe problème de politica a cultura, estetica, tehnicà a creaţiei ; pomenindu-şi 
locurile de muncă, tinerii ìnsiruie teatre de prestigiu din ţară ; recapitulîndu-şi 
rolurile, vorbesc despre cei mai mari dramaturgi clasici şi despre cei mai intere-
sanţi scriitori contemporani ; amintindu-şi profesorii şi îndrumătorii, rostesc numele 
celor mai buni maestri din vechea. generaţie ; discutìnd despre spectatori, se refera 
la milioane. 

Dar exista oare o problematica specifica tinerei generata de artisti ? Are 
această generale o fizionomie spirituale proprie ? 

Da, se poate vorbi despre toate acestea, răspund tinerii actori. 

In acest caz, cum priviti, de pildà, raporturile din
tre teatru si realitatea zilelor noastre ? Care trebuie să fie, 
după părerea dv., contribuţia artistului la realizarea unei 
mai strìnse legături a artei noastre cu adualitatea, a unei 
prezente mai masive a contemporaneităţii pe scena ? 

Gheorghe Popovici-Poenaru : 
Cred că prima sarcină a actorului zilelor noastre, tînăr sau netînăr, este să-şi 

consacre pe de-a-ntregul arta epocii revoluţionare pe care o trăim şi să exprime 
prin gîndirea sa creatoare, realitatea acestei epoci. A cuprinde realitatea într-o 
opera de artă înseamnă a face acea opera viabilă peste veacuri. Desigur, oglindirea 
realităţii în arta teatrală nu depinde numai de noi, actorii, ci, în primul rînd, de 
acela care ne oferă materialul de viaţă, dramaturgul. Noi trebuie să prelucrăm 
acest material, să-1 comentăm şi să luăm atitudine faţă de el. Dar, fireşte, actorul 
poate şi trebuie să aibă şi contribuţia sa efectivă, specifica. 

Actorului îi este dat să-1 înarmeze pe spectator cu ideile cele mai ìnaintate 
ale timpului ; el, actorul, este purtătorul tuturor mesajelor pieselor. Cum poate 
fi un veritabil purtător de idei ìnaintate ? Desigur, pregătindu-se permanent, astîm-
părîndu-şi mereu setea de cunoaştere, manifestînd interes pentru toate fenomenele 
înconjurătoare, selecţionînd neîncetat faptele brute de viaţă, consolidîndu-şi con-
cepţia materialista despre lume, care sta la baza creaţiei noastre. 
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Ce loc considerati că ocupă generatici dv., a acto-
rilor tineri, in frontul teatral, in lupta pentru o artă care 
să reflecte cît mai complex şi mai profund actualitatea ? 

Sanda Toma : 
Cred că nu eel de pe urmă. Absolvenţii din ultimele seni ale Institutului de 

artă teatrală şi cinematografica „I. L. Caragiale" s-au alăturat suflului nou al miş-
cării noastre teatrale, sînt partecipanti la marile transformai! prin care trecem. 
Noi sìntem datori să-i transmitem spectatorului ideea cît mai accesibil şi mai emo-
ţionant, ca să-1 poată convinge pe deplin. 
Victor Rebengiuc : 

In teatre, noi căutăm să ducem mai departe ceea ce am învăţat la Institut. 
Trebuie să căutăm, pe zi ce trece, să ne îmbogăţim şi gîndirea, şi mijloacele artis-
tice, şi calităţile fizice, morale, pentru a ne desăvîrşi. 

Ce factori favorizează in teatru acest efort creator 
al tinerilor adori ? 

Victor Rebengiuc : 
Dacă am înţeles bine, aţi pus în discuţie o problema ce mi se pare esenţială : 

dacă în teatru actorii tineri sînt favorizaţi să dezvolte creator ceea ce au învăţat 
în şcoală. In ceea ce priveşte Teatrul Municipal, trebuie să spun că, din fericire, 
atît direcţia cît şi organizaţia de partid şi organizaţia de tineret se ocupă de dez-
voltarea creatoare a tinerilor actori. In primul rìnd, prin distribuirea lor atentă 
în roluri felurite. Apoi, prin metoda studiului ştiinţific al pieselor. De pildă, pentru 
buna pregătire a spectacolului cu piesa sovietica Pîine şi trandafiri, oglindind 
aspecte din războiul civil, s-a ţinut o lecţie specială în cadrul învăţămîntului de 
partid. Lecţia a fost urmată de ample discuţii în care fiecare actor şi-a putut lămuri 
poziţia faţă de personaje. Fireşte, acesta e un aspect al muncii colective. Dar un 
asemenea studiu îi incumbă fiecărui actor în parte. Doar aşa am învăţat la Institut 
şi aşa trebuie să facem şi în teatru. 

Este dramaturgia originala unul din factorii care 
favorizează creaţia dv., a tinerilor actori ? 

Tatiana Ieckel : 
Rolul pe care 1-am avut în Ferestre deschise mi-a plăcut eel mai mult, toc-

mai pentru că mi-a oferit ceva eu totul deosebit. Pînă la reprezentaţia eu această 
piesă, eram etichetată „ingenua dramatică". In Ferestre deschise mi s-a oferit pri-
lejul să joc un rol de femeie în toată puterea cuvîntului, diferit de toate celelalte 
ce le interpretasem pînă atunci. Piesele originale cu roluri bine închegate pot a juta 
la descoperirea unor posibilităţi noi ale interpreţilor. 
Victor Rebengiuc : 

Şi din alte puncte de vedere sìntem interesaţi îndeosebi de dramaturgia 
originala. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Este o problema de conştiinţă a actorului de tip nou, care, avìnd un anumit 
ţel, se simte dator să contribuie la soluţionarea problemelor de viaţă ale oamenilor 
printre care trăieşte. Şi aceste problème, desigur, pot fi mai bine abordate ìntr-o 
piesă contemporană autohtonă. 

Dacă piesele noi sînt bine tratate de autor, din perspectiva actualităţii, inte-
resul publicului e foarte mare. Se poate verifica de pildà cu Vlaicu şi feciorii lui 
sau Partea leului. 

După părerea mea, interpretarea pieselor originale constituie o condiţie ho-
tărîtoare pentru dezvoltarea actorului tînăr, caci ìi da posibilitatea de a-şi spune 
direct cuvìntul propriu asupra actualităţii. Publicul nostru este extrem deinteresat 
în reflectarea actualităţii în teatru. Cel mai adînc îl impresionează pe speotatorul 
de azi personajul pe care-I cunoaşte nemijlocit din viaţă sau care îl reprezintă 
pe el însuşi. 
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Victor Rebengiuc : 
Acesta e şi scopul spectacolelor noastre cu piese actuale ! Ca spectatorul să 

se regăsească într-un fel sau altul ìn lumea prezentaită pe scena. 
în ceea ce mă priveşte, nu pot să-mi exprim decît regretul că — din motive 

independente şi de direcţie şi de mine — nu am fost distribuit încă în nici un 
spectacol cu o piesă originala. Socot de datoria mea, ca actor-cetăţean, să interprétez 
eroi ai zilelor noastre pe care-i îndrăgesc în viaţă. Mă bucur că aproape toţi actorii 
tineri joacă în spectacole cu piese romîneşti şi că cei mai mulţi joacă foarte bine, 
cum e de exemplu în Vlaicu şi feciorii lui, Dacă vei fi ìntrebat. 

SPIRITUL DE PARTID ÎN ARTA ACTORULUI 

Cum trebuie să înţelegem spiritul de partid in aria 
actorului ? Cum îşi afirmă tinerii adori poziţia lor politica 
în artă ? Cum favorizează regizorii climatul general al îea-
trului în care jucaţi, afirmarea dv. ca artişti-cetăţeni ? 

Gheorghe Cozorici : 
Incep prin a mă referi la un exemplu, piesa Cei din urmă de Gorki, jucată 

la Teatrul National „I. L. Caragiale". în interpretarea colectivului de la Teatrul 
National, Cei din urmà nu a apărut ca o dramă a unei familii ; cel puţin, noi actorii, 
împreună cu regia, ne-am străduit să subliniem nu micile drame care se întîmplă 
într-o familie, ci dimpotrivă, să facem să se simtă ecoul revoluţiei ce se pregăteşte 
în afara casei Kolomîiţevilor. Şi, prin Sokolova, care vine la Kolomîiţevi dinafară, 
am căutat să se întrevadă sfîrşitul foarte apropiat al tuturor Kolomîiţevilor. Noi 
am montât spectacolul ca o dramă sodala, ajutaţi, bineînţeles, de text şi consi-
derăm că i-am dat astfel caracterul politic urmărit de autor. 

Gh. Popovici-Poenoru Victor Rebengiuc 
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Victor Rebengiuc : 
Nu poate exista o ruptură între artă şi politica. Arta teatrale militează ca 

orice alta artă. într-un fel sau altul. pentru o politica. Spunînd că teatrul este eel 
mai activ mijloc de agitaţie în masă, Lenin atrăgea atenţia şi asupra marii însem-
nătăţi politice a teatrului în viaţa socială. Iar noi azi, cînd facem teatru bun, trans-
mitem publicului mesaje politice sub forma artistica. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Exista o permanente şi indisolubilă legatura între artă şi politica. Orice opera 
de artă este scrisă de pe o poziţie oarecare. Sarcina noastră, a aotorilor, este să 
privim toate rolurile pe care le avem de interprétât prin prisma realităţilor care 
ne înconjoară, prin prisma ideilor partidului, prin prisma epocii noastre neobişnuite. 
Eu pot, din fericire, să vă dau un exemplu foarte conclurent : rolul lui Lenin în 
Orologiul Kremlinului şi în A treia, patetica. Lucrìnd la acest rol, mi-am dat seama 
de poziţia hotărîtă pe care trebuie s-o ia actorul în interpretarea personajului. caci 
studiindu-1 pe Lenin, am învăţat multe despre hotărîre şi fermitate. 

Cum să facem, deci, noi actorii, practic. să afirmăm crezul nostru politic în 
artă ? Cred că, în primul rînd, prin situarea tuturor problemelor în cadrul acţiunii 
generale. Dacă aş fi privit unilateral vreo problema particulară din piesele despre 
Lenin, n-aş fi izbutit mai nimic. Apoi, dacă n-aş fi avut o orientare, pe care 
mi-am îmbogăţit-o pe parcurs prin documentare, n-aş fi înţeles personajul. Iar dacă 
n-aş fi raportat toate acţiunile personajului la idealul său înalt, n-aş fi convins 
nici un spectator de măreţia lui Vladimir Ilici. 

Am studiat în amănunt amintirile despre Lenin. 
In toate aceste amintiri, fie că erau scrise de colaboratorii săi direcţi, fie că 

erau scrise de oameni care au stat de vorbă doar de cìteva ori cu Lenin, fie de 
tovarăşa lui de viaţă, fie de doctorii care 1-au tratat în timpul bolii, fie de foto-
graful care-i făcea fotografiile, ş.a.m.d., — din toate se desprindeau aceleaşi tra
saturi, în primul rînd, o mare dragoste de oameni, o imensă dragoste pentru cei 
ce muncesc. Această dragoste neţărmurită dădea naştere la acel spirit de sacri-
ficiu, la acea atenţie deosebită faţă de problemele cele mai mărunte, la interesul 
acordat fiecărui interlocutor, la acea principialitate, la acea dăruire înflăcărată în 
susţinerea şi lămurirea tuturor problemelor, la acea înţelegere, la acea apropiere 
a lui de omul eel mai de jos. 

Toate acestea creau imaginea lui Lenin. 
Toate acestea m-au făcut să înţeleg ce voia să spună şi cît adevăr exista 

într-una din imaginile lui Maiakovski despre Lenin : 
A fost dintre oameni 
cel mai omenesc ... 

Dacă am înţeles ceva din această piesă, e datorită faptului că am fost înarmat 
cu ideologia marxist-leninistă, că m-am format în spiritul acestei ideologii. 

Cum vedeţi legatura între spiritul de partid în arta 
actorului şi măiestria lui profesională ? 

Gheorghe Popovici-Poenaru : 
Spiritul de partid face parte integrante, cred, din măiestria aotorului, iar 

orientarea lui politica este parte integrante din tendinţa lui de autodesăvîrşire. 
Măiestria nu implica numai o termica artistica înaltă, ci şi un fel de a vedea reali-
tatea, de a privi rolul, o concepţie asupra teatrului. 

Pe ce cài şi prin ce mijloace putem mari gradui de 
eficienţă politico-socialâ al unui spectacol ? Exista o con
tribute specifica a actorului tînăr la ridicarea eficienţei 
politice a spectacolului teatro! contemporan ? 

Victor Rebengiuc : 
Cred că nu greşesc afirmînd că, în mâsura în care actorul e animât de un 

spirit militant mai dezvoltat, contribuţia sa la mărirea eficienţei ideologice şi artis-
tice a speotacolelor este la rîndul ei sporită. Noi dorim ca fiecare roi să reflecte. 
să demonstreze poziţia noastră partinică. Şi nu numai că o dorim, dar facem totul 
ca s-o afirmăm clar. 
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Gh. Cozorici Sanda Toma 

Tatiana Ieckel : 
Oricînd ne situăm pe pozitia partidului, în realizarea unui personaj 

dramă, fie în comédie, fie într-o piesă istorică, fie într-una contemporană. 
fie în 

Ce anume vă îndeamnă in mod exprès la aceasta ? 
Tatiana Ieckel : 

Conştiinţa mea politica şi profesională ! 
Victor Rebengiuc : 

Asa am fost crescuţi de partid, aşa am învăţat la Institut. Acolo a început 
să se cristalizeze conştiinţa noastră politica şi profesională. Aş vrea însă să adaug 
un cuvînt şi despre marea, profunda influente a realităţii înconjurătoare în care 
trăim, asupra fixării poziţiei noastre partinice. 

Unii din noi avem şi contacte directe, inspiratoare, eu realitatea, mergînd 
în întreprinderi, făcînd deplasări la sate, instructaj la echipele amatoare. 
Gheorghe Cozorici : 

Cunoştinţa mea directă cu realitatea s-a înfăptuit înainte de a fi actor, caci 
la Institut am venit de la uzinele „Vulcan", unde am fost mecanic. 

Sanda Toma : 
Am sentimentul că mă aflu într-un imens colectiv şi că, în calitatea mea de 

actriţă, sînt angrenată într-o permanente întrecere eu toţi cei ce participa la con-
strucţie. 
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Gheorghe Cozorici : 
Aş vrea să pomenesc despre public ìn problema discutată. Am fost invitati 

o data, după ce intrasem la National, de către studentii Universităţii „C. I. Parhon" 
să participăm : Florin Piersic, Emanoil Petrut, Mitura Arghezi şi cu mine, la un 
festival de poezie în cinstea celei de a 15-a aniversări a eliberării patriei. O simplă 
invitaţie, o simplă întîlnire cu publicul.. . Dar cîtă responsabilitate îti incumbă ? 
Ne-am gîndit atunci multa vreme ce versuri să rostim, am ales cu grijă bucatile,, 
ne-am simtit obligati să avem o prezentă demnă de încrederea ce ni s-a acordat. 
Uneori primim scrisori de la spectatori. Zilele trecute a venit la teatru o scrisoare 
adresată mie, lui Petruţ şi lui Piersic. Era nesemnată. Autorul ei formula o serie 
de observaţii foarte interesante asupra evolutiei noastre ca tineri aotori, ne făcea 
diferite critici, se bucura de afirmarea noastră, dar ne şi critica. Am simtit o data 
mai mult ochiul spectatorului atintit asupra mea şi cìt de mult mă obligă aceasta f 
Fiecare contact direct sau indirect cu publicul ne pune ascuţit problema responsa-
bilităţii. Oare nu e şi acesta un aspect al poziţiei noastre politice în artă ? 

CUM SE DEZVOLTĂ TÎNĂRA GENERATIE DE ACTORI? 

Cum evoluează tînăra generaţie în teatru în mo-
mentul de faţă, care sînt factorii care determina creşterea 
tînărului actor şi ce condita credeti că-i sînt neprielnice ? 
Se dezvoltă oare bine generala tînără de actori ? Ce posi-
bilităti de afirmare au tinerii ìn teatre, cum îi sprijină co-
legii din celelalte generata şi care sînt raporturile ìntre 
actorii de diferite vìrste ? 

Victor Rebengiuc : 
Despre teatrul nostru, Municipal : poate că o să vi se para curios, dar de 

abia ìn ultimii doi-trei ani au fost descoperiţi aici o serie de actori tineri, plini 
de posibilităti — Mircea Basta, Mircea Albulescu, Lucia Mara... 

Toţi aceştia au évoluât cu destulă repeziciune. Principala condiţie a afirmării 
lor o constituie faptul că nu mai sînt „etichetati", ci considerati apţi pentru orice 
gen de roluri. în al doilea rînd, sînt bine cunoscuti de regizori. Ne-a produs o 
mare satisfacţie cînd, la ultima şedintă sindicală, tov. Ion Olteanu, prim-regizor 
al teatrului, a făcut o caracterizare larga fiecărui actor tînăr. în al treilea rînd, 
tinerilor li se încredintează chiar şi cele mai grêle roluri (vezi Hamlet, Azilul de 
noapte şi altele). Aceasta îi stimulează într-un mod exceptional. 

în ce priveşte legatura noastrà eu actorii de frunte ai teatrului nostru, la 
noi se poate observa un fel de simbiozà între generatii. N-a fost clipă cînd să am 
nevoie de un sfat de la actorii nostri de frunte şi să nu-1 capăt. 
Gheorghe Cozorici : 

Pe noi, în Teatrul National, în dezvoltarea noastră ne ajută foarte mult fap
tul că avem toti profesorii nostri lîngă noi. Faptul că repetăm cu ei, că sîntem co-
legi de scena cu ei, constituie un lucru extraordinar. 

La noi, ìn Teatrul National, o serie de tineri actori nu sînt prea des distri
buiti ; totuşi, foarte multi tineri joacă roluri de prima importantă. Acordarea aces-
tei ìncrederi tineretului duce la o dezvoltare mult mai rapida a lui şi aduce foloase 
mari teatrului. 
Sanda Toma : 

Trebuie observât, în acelaşi timp, că în Bucureşti nu toti tinerii sînt bine 
folosiţi. De ce, de pildă, nu joacă de atîta vreme Elena Sereda, una dintre cele mai 
talentate actriţe ale tinerei generatii ? Sau Eva Pătrăşcanu ? Sau Eliza Plopeanu ? 
Tatiana Ieckel : 

Ceva din toate acestea se observa şi in teatrul nostru, la „Nottara". Colegul 
nostru Alexandru Lungu, care a luat un premiu la un concurs, n-a jucat mai nimic 
de seamă in ultimii doi ani. Regizorii, consiliul artistic trebuie să-i observe bine 
pe tineri, să aibâ permanent grijă de evoluta lor. 
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Cunoaşteţi şi situaţia colegilor tineri din alte teatre ? 
Victor Rebengiuc : 

Fac parte din biroul nou-înfiinţatului „Cenaclu al tînărului actor" de la 
A.T.M. şi cred că am putut cîştiga întrucîtva o privire de ansamblu. In general,, 
situaţia tineretului e bună. 
Tatiana Ieckel : 

E bună şi foarte bună, dacă ne referim la faptul că jucăm şi că cei mai multi 
au roluri excelente. Dar aceasta nu-i destul. lata, la noi, la Teatrul „C. Nottara"* 
simţim nevoia unui studiu profesional organizat. Or, de vreo cinci ani se tot vor-
beşte de înfiinţarea unui „laborator" unde să avem ore de dicţiune şi de mişcare 
scenica şi laboratorul nu se mai face. 
Sanda Toma : 

Mă gìndesc ca, atunci cìnd ni se distribuie rolurile, noi, cele distribuite, sa 
lucrăm cu colegele care intra mai tìrziu ìn dubluri . . . 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

E una din metodele posibile, dar ìn principiu e nevoie de o amănunţită veri
ficare a tînărului actor. Unii nu sînt buni actori — şi ce-i dacă-s tineri ? Numai 
atît că trebuie sa i se demonstreze argumentât tînărului nefolosibil de ce nu poate 
fi folosit. 
Victor Rebengiuc : 

Nu sînt de acord. De vreme ce teatrul bucureştean 1-a angajat prin concurs,, 
înseamnă că la concurs el a dat dovadă de anumite calităţi. 
Sanda Toma : 

Şi totuşi, se poate ca actorul să reuşească la concurs, iar apoi teatrul să con
state că nu mai are nevoie de el. 
Victor Rebengiuc : 

Trebuie ca teatrul să-1 crească ! Să-i descopere posibilităţile pe care tînărul 
nu le-a putut arata ìntr-un simplu concurs. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Nu sînt de acord. Vreau însă să mă refer la acei care au calităţi verificate, 
care intra ìn teatru pe baza acestor calităţi, şi apoi stau. Aici numai teatrul e de 
vină. Exista cîte un actor care sta trei ani de zile in şir. E actorul care sta. Teatrul 
e însă dator să-1 supună la diferite examene, să-1 vérifiée şi să hotărască asupra 
lui, nu să-1 ţină atîta „în rezervă". 

Personal, cum sinteţi mulţumit de evoluţia dv. ? 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Sincer vorbind, in teatru nu avem o prea mare experienţă. Noi, care am 
terminât în 1957, am avut o oarecare experienţă în plus faţă de alţii, datorită anu-
lui V de Institut, petrecut ca salariati ai Teatrului studentesc din fosta sala 
„Casandra". 

Pe această scena am verificat rolul Lenin. Dacă nu 1-aş fi încercat aici, oare 
mi s-ar fi dat acest roi de mare ràspundere pe scena Naţionalului ? Şi-apoi : oare 
aş fi primit să-1 joc ? Cred că îndrăzneala unor regizori tineri a fost aici factorul 
hotărîtor. 

Sa înţelegem că pledati astfel pentru spectacole expé
rimentale eu tineret ? 

Gheorghe Popovici-Poenaru : 
Nu, în teatru nu se pot face asemenea expérimente. Exista un plan, specta-

colele se încadreazâ într-o anume disciplina. Pentru curaj regizoral însâ, ple-
dez, desigur. 
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SCURTĂ PERSPECTIVĂ CRITICA ASUPRA CRITICll DRAMATICE 

Critica teatrală ajută la dezvoltarea tinerei generata 
de adori ? Ce doleanţe aveţi faţă de critici, ce aţi dori să 
întreprindă critica dramatică pentru a vă sprijini mai mult ? 

Victor Rebengiuc : 
Găsesc că critica teatrală reflectă în general bine activitatea noastră scenica. 

In ce mă priveşte, sînt foarte multumit de felul cum se ocupă critica de mine, 
încă de la debutul meu. Am putut gasi ìn fiecare cronica (desi unele m-au criticat 
— dar poate meritam) cîte ceva însemnat şi, ìn general, am putut să-mi orientez 
mai bine activitatea mea ìn teatru cu ajutorul criticii. Din cite citesc, consider că, 
în esenta, aceeaşi afirmaţie o pot face foarte multi alţi colegi tineri de-ai mei. De 
pildă, Gheorghe Cozorici sau Mircea Albulescu sînt cu justeţe urmăriţi de critica. 
Albulescu a început să şchioapete în ultima vreme şi cred că va fi destul de în-
telept să înţeleagă ce serie critica despre aceste şchiopătări. De unde, anii trecuţi, 
criticii s-au ocupat foarte putin de tinerii actori, scriind numai despre aotorii con
sacrati, în ultimul timp se face o analiză mai complexé şi mai serioasă a aportului 
tinerilor în teatru. 
Gheorghe Cozorici : 

Eu pînă în prezent — cum a spus şi Rebengiuc — nu am avut nici o cronica 
„proastă'". Am citit toate cronicile şi nu numai cele ale pieselor în care am jucat. 
Ceea ce am observât este cà nu se face încă propriu-zis o cronica dramatică a spec-
tacolului, ci a textului literar. Unii cronicari îmufac impresia cà se feresc a-şi for
mula o idee asupra unui spectacol. 

Sînt de acord cà cronica dramatică ajută actorii. Cîteodată nu cunoşti nici 
opinia publicului. Nu ştii cum ai jucat. Dar vine cronica şi-ţi dă o anumită certi-
tudine. Discutînd şi cu profesorii, cu o serie întreagă de oameni, capeţi încredere 
în forţele tale. 

Cred că critica stimulează actorii tineri. Nu o data s-a vorbit ìn cronici des
pre echipa de tineret pe care o are Teatrul National. 
Tatiana Ieckel : 

In ultima vreme, se pare că s-a îmbunătătit şi metoda criticilor nostri şi, deci, 
şi ajutorul acestora e mai substantial. Mai de mult se contraziceau freevent unii 
pe alţii. După spectacolul Zboară cocorii, am fost de-a dreptul zăpăciti de critica. 
Radu Popescu spunea că sînt „jenantâ" în roi, ca, a doua zi, Mihnea Gheorghiu să 
spună un lucru mai mult sau mai putin contrariu. 

Unii sînt de parere că ar fi bine să se caute o posi-
bilitate de a se formula în toate ziarele şi revistele un sin-
gur punct de vedere asupra tuturor spectacolelor... 

Victor Rebengiuc : 
Nu, dar o oarecare unitale de vederi ar fi necesară. 

Sanda Toma : 
Unii actori considera necesară participarea cronicarilor la întreaga pregătire 

a spectacolului ; nu ştiu dacă ar fi bine. La noi exista o sumedenie de problème 
de amănunt pe care cronicarul n-are nevoie să le cunoască. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Dar să urmărească spectacolul după premiere, e chiar necesar. Premiera nu 
poate fi niciodată eel mai bun spectacol. A treia reprezentaţie pare să fie cea 
mai bună. 
Victor Rebengiuc : 

în dezacord. După părerea mea, actorul are cel mai înalt grad de concentrare 
artistica la premieră. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Atunci să vină criticul măcar de doua ori la acelaşi spectacol. 
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Sanda Toma : 
Şi să aibă discuţii cu regizorul şi cu scenograful, eventual şi cu noi actorii. 

Victor Rebengiuc : 
De ce să discute după premiere ? Doar articolele de critica trebuie să-i rela-

teze spectatorului ce ai făcut, nu ce-ai vrut să faci. 
Tatiana Ieckel : 

Nu-i tocmai aşa. Criticul trebuie să discearnă exact unde e răspunderea re-
gizorului şi unde e aceea a actorului. Pentru aceasta. e nevoie să discute cu toţi crea-
torii spectacolului. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Cînd este actorul satisfăcut de critici ? Nu numai atunci cìnd il lauda, ci 
cînd îi argumentează. Un exemplu in această direcţie a fost pentru mine cronica 
la Tartuffe, scrisă de Vicu Mîndra. Cronica e documentata. Cronicarul şi-a pus 
întrebări, şi-a dat părerea. Nu m-a supărat deloc că a spus despre mine lucruri 
mai puţin plăcute. Nu discut acum nici punctul lui de vedere in genere. Am căutat 
să văd unde are dreptate, unde nu are şi mi-am dat seama de ceea ce pot îndrepta. 

PROFILUL MORAL AL TÎNĂRULUI ACTOR 

Care e profilul moral, nivelul intelectual, condiţia 
culturale a> 'ţk'Uărului actor de azi ? 

Gheorghe Popovici-Poenaru : 
în primul rìnd, actorul trebuie să fie un profund cunoscător al realităţii in 

mijlocul căreia trăieşte. Pentru aceasta, trebuie să fie la curent cu tot ce se ìntìm-
plă, cu toate problemele care frămîntă societatea. Să participe in mod complex la 
viaţă. Dar asta impune un oarecare timp şi dacă stăm să ne gindim mai bine, pen
tru un actor cu o capacitate de receptivitate medie, ar trebui minimum trei ore 
pe zi pentru un asemenea studiu. 
Sanda Toma : 

Dar dacă vrei să asimilezi tot ce ai dori, ai nevoie de cel puţin cinci ore zil-
nic — dintre care două pe care să le petreci in cel mai nemijlocit contact cu rea-
litatea. Exista la tinerii actori o sete teribilă de a citi şi de a se pune la curent cu 
ce e nou, aceasta e o caracteristică. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

într-adevăr. Arta noastră actuală merge pe alte coordonate. Actorul simte 
nevoia să acumuleze un bagaj de cunoştinţe din realitate. E o condiţie necesară 
a vieţii sale de artist. 
Gheorghe Cozorici : 

Un tînăr actor trebuie să studieze cìt se poate de mult. Pentru că nu poti 
fi actor numai cu talentul. La un moment dat rămîi limitât dacă te bizui exclusiv 
pe talent. Pentru a desăvîrşi această meserie şi a fi cît mai util, e nevoie să stu-
diezi cìt mai amănunţit şi multilateral. Să citeşti fel de fel de cărţi — ne stau la 
dispoziţie biblioteci ìntregi. Trebuie să ne pasioneze pictura, muzica, tot ceea ce 
ne întregeşte personalitatea artistica. E bine ca actorul să cunoască şi limbi străine. 
pentru a-şi completa cunoştintele şi din literatura altor tari. 

Totuşi, se pare că unii tineri întrebuinţează prea mult 
timp pentru acţiuni cu totul unproductive din acest punct 
de vedere. 

Victor Rebengiuc : 
In legatura cu acest punct, eu aş zice că trebuie să pornim de la ceea ce con-

stituie idealul. pe care 1-aş defini in aceste două cuvinte, rostite aici : ARTIST-
CETÀTEAN. Cètre asta trebuie să tindem cu toţii, să devenim intelectuali de tip 
nou, aşa cum o cere de la noi partidul. Multi dintre noi merg cu bucurie pe un 
asemenea drum. Foarte multi citesc, studiază. Dar la unii dintre noi exista şi o 
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doză de comoditate. Dacă am fi mai puţin comozi, am avea o mai strînsă legatura 
cu uzina, cu satul. Sîntem însă şi puţin comozi, ceea ce nu ne sta bine deloc acum, 
în această epoca de efort general al întregii ţări. 
Gheorghe Cozorici : 

E neapărat necesar să creăm o opinie colectivă constructivă în jurul fiecăruia 
dintre noi. Aceasta o si face, la Teatrul National, organizaţia de partid. 
Tatiana Ieckel : 

O anume dezorientare e vizibilă la cei care stau prea multa vreme în teatru 
fără să joace. Nefolosirea artistica iscă nemulţumiri, incordare, bîrfeală, intriga 
de culise. 

Un alt aspect al unei anumite dezorientări : unii care primesc să joace rolurì 
bune, au pretenţia să joace mereu numai roluri mari, nu se mai mulţumesc cu ce 
li se dă. Iar dacă sînt solicitaţi pentru figuraţie, fac pe nemulţumiţii, tree tot la 
figuraţie şi rolişoarele pe care le-au jucat cîndva. Şi ajung pina acolo că încep să 
refuze rolurile. 

Considerati refuzul unui rol o atitudine lipsită de 
etica profesională ? 

Tatiana Ieckel : 
Da, e un lucru imoral. Dacă vrei să faci teatru, trebuie să-1 faci cu pasiune 

şi dăruire, şi cînd eşti chemat la o treabă, să-ţi spui totdeauna că ai fost chemat 
pentru că esti necesar. Dacă pretinzi numai rolul mare şi nu înţelegi că acolo unde 
eşti chemat, eşti neapărat necesar, cind consideri că trebuie să te serveşti numai 
pe tine şi nu teatrul, atunci, in teatru, eşti imoral. 

Desigur, să nu se facă nici greşeala (care se mai face) de a se distribuì unii 
actori numai in figuraţie şi alţii numai in roluri importante-
Victor Rebengiuc : 

La noi a intrat în obişnuinţă ca înşişi actorii de frunte ai teatrului să joace 
roluri de două vorbe sau să facă figuraţie. Este o sarcină de onoare să se sprijine 
activitatea teatrului, îndeplinind orice fel de îndatoriri, indiferent de însemnă-
tatea lor. 

TREI ÎNTREBĂRI FINALE 

îngăduiţi-mi să vă mai pun şi citeva întrebări mai 
scurte — solicitînd şi râspunsuri mai scurte — pentru a-l 
ajuta pe cititorul nostru să vă cunoascà mai bine. Prima 
întrebare : la ce rîvniţi mai mult în momentul de faţă ? 

Victor Rebengiuc : 
Eu rîvnesc. . . să ajung un actor mare. Posibilităţi pentru aceasta îmi sînt 

create. Tot ce mai ramine de făcut, îmi rămîne numai mie. Dacà voi putea ajunge 
sau nu să-mi realizez această mult rîvnită dorinţă a mea, depinde numai de mine, 
de munca mea. Dacă nu voi reuşi, numai eu voi fi răspunzător. 
Sanda Toma : 

Eu aş dori să ajung să gîndesc eu inima şi să simt eu creierul, considerïnd 
că numai în acest fel pot deveni actrită de calitate. 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Eu doresc să pot foiosi din plin toate condiţiile ce mi s-au oferit, pentru a 
fi la rîndul meu cît mai de folos altora — şi deci şi mie însumi. 
Tatiana Ieckel : 

Rîvnesc să nu dezamăgesc niciodată publicul şi oamenii care, avînd încredere 
în mine, mi-au dat posibilitatea să ajung unde am ajuns şi mă ajută să ajung acolo 
unde vreau să ajung. 
Gheorghe Cozorici : 

Eu vreau să joc în aşa fel încît să dovedesc încă o data că tînăra generaţie 
de actori de azi poate fi schimbul de mîine al teatrului romînesc. 
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A doua întrebare : dacă n-aţi fi fost ceea ce stnteţi, 
ce aţi fi vrut să fiţi ? 

Tatiana Ieckel : 
Actriţă ! 

Gheorghe Cozorici : 
Eram un bun matematician. Aş fi ajuns probabil inginer. Dar cum de mie 

am iubit teatrul, probabil că tot actor aş fi fost . . . Amator . . . 
Gheorghe Popovici-Poenaru : 

Mi-ar fi fost indiferent, c red . . . Dar orice aş fi făcut, m-aş fi străduit să o 
fac cu seriozitate. 
Sanda Toma : 

Nu ştiu. Dar dacă viaţa mi-ar fi altfel organizată, aş pune tot atìta pasiune 
ìn tot ceea ce aş face. 
Victor Rebengiuc : 

In orice aş face, n-aş dori altceva decît să fiu folositor societăţii. 

Dacă aţi fi în situaţia de a vă afla în fata tuturor 
spectatorilor dv., care ar fi lucrai eel mai important pe 
care aţi dori să li-l transmiteţi direct ? 

Sanda Toma : 
Aş începe prin a le cere ier tare . . . 

Tatiana leckel : 
Şi îngăduinţă pentru vi i tor . . . 

Gheorghe Popovici-Poenaru : 
Eu le-aş spune aşa : că ţin foarte mult la ei, că-i iubesc şi că voi cauta, aşa 

cum am căutat şi pînă acum, să le înfrumuseţez viaţa, să dezbat şi să contribuì la 
soluţionarea problemelor ce ne frămîntă. în măsura, desigur, a posibilităţilor mele 
artistice. Şi că voi cauta în permanenţă să dezvolt aceste posibilităţi, pentru a-i 
putea satisface. 
Victor Kebengiuc : 

Sincer să fiu, întrebarea m-a emotionat. îmi închipui că dacă ar avea loc o 
asemenea întîlnire, aş fi cuprins de o emoţie paralizantă. Şi, adresîndu-mă la ex-
presia primară de mimica şi de gest, aş căuta să-i fac să înţeleagă că ceea ce a 
călăuzit străduinţele mele pe scena, a fost dragostea şi recunoştinţa ce o port parti-
dului şi poporului, publicului nostru nou, care ne înconjoară pe noi, tinerii, eu 
atîta preţuire. Şi dacă aş putea încheia eu un angajament, el ar suna cam aşa : 
„Mă voi strădui din toate puterile mele să nu vă înşel încrederea pe care o aveţi 
în noi, reprezentanţii tinerei generaţii !" 

întrucît dumneavoastră aţi realizat astfel un adînc consens, îngăduiţi-mi să-l 
folosesc drept fericită încheiere a acestei convorbiri colective. Cuvintele dumnea-
voastră au şi ajuns pe această cale, a tiparului, la toţi spectatorii... 
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